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1� Böyle�bir�anlayış�Mecusilerde�yaygın�idi.�Onlar�kendi�liderlerinde�Allah’ın�hulûl�ettiğini�ve�
böylece�insanları�yönettiğini�düşünüyorlardı.



2� Ehl-i�Şia,�İmamların�Allah�tarafından�insanları�yönetmek�için�görevlendirildiğine�inanmak-
tadır.�Bu�konuda�uydurdukları�rivayetlerin�birinde�şöyle�denilir:�“İmamlık�ancak�Allah�tara-
fından�nass/delil,�ya�da�imamdan�önceki�imamın�onun�imametini�açıklamasıyla�tasdiklenir,�
insanların�seçimiyle,�isteğiyle�olmaz.�İnsanlar�istedikleri�şahsı�imam�yapmak�veya�görev-
den�almak�hakkına�sahip�değidir”.� (Küleyni,�el-Kâfî,�1/65;�Muhammed�Rza�el-Muzaffer,�
Akaid�el�İmamiyye�(Şia�inançları),�s.�50.)

3� Tefsirul�Kûmi,�c.8,�s.12;�Biharul�Envar�c.23.s.�289.

4� Moojan�Momen,�“Tâğut”,�The�Oxford�Encyclopedia�of�tehe�Modern�İslamic�World�(ed.�I.�L.�
Esposito),�New�York�1995,�IV,�176. 5� Geniş�bilgi�için�bkz:�Abdülaziz�Bayındır,�Süleymaniye�Vakfı�Yayınları,�“Din�ve�Devlet�İlişkileri”.



6� Hakimiyyeti�Tanrıya�veya�Tanrı�iradesine�isnat�eden�yönetimlere,�sistemlere�teokratik�sis-
tem�denilir.�Böyle�sistemlerde�kral�ya�da�herhangi�bir�yönetici,�Tanrı�tarafından�görevlendi-
rilir�ve�Onun�tarafından�göreve�getirilir.�Bu�tür�düşüncenin�benzer�şekli�Şia’da�mevcuttur.

7� İbn�Kesir,�“Tefsiru’l�Kur’ânil�Azim”,�c.�IV,�s.�143.

8� et-Taberî,�Camiu’l�Beyan,�Daru’l�Kutubu’l�İlmiyye,�Beyrut,�1922,�c.�IV,�s.�592.

9� Olayın�özeti�şöyledir:�“Yahudiler�Resulullah’a�zina�etmiş�bir�kişi�ve�kadın�götürdüler.�Resu-
lullah�da�onlara:�“Kitabınızda�ne�gördünüz?”-�dedi.�Onlar,�“Yüzlerini�karalayıp�eşeğe�tersi-
ne�bindirir�ve�dolaştırıp�rezil�ederiz.”�dediler.�Resulullah,�“Musa’ya�Tevratı�indiren�Allah�için�
söyleyin!�Kitabınızda�zinanın�cezası�böyle�mi?”�dedi.�Aralarında�bir�genç:� “Hayır!”�dedi. 
Lakin�biz,�önderlerimizin�biri�zina�yaparsa�bırakır,�zayıf�biri�olana�da� ise� recm�cezasını�
uygulardık.�Sonra�zayıÀarın�isyanı�dolayısıyla�böyle�bir�hüküm�uygulamaya�başladık.�İbn�
Kesir,�a.g.e..,�c.�III,�s.�137;�Taberi,�a.g.e.,�c.�IV,�s.�589.



10� Bkz:�Yûnus,�10/59.

11� Yetkililerle�anlaşmazlığa�düştüğünüz�konuları�Allah’a�ve�Elçisine�götürün�demek,�bu�konu�
hakkında�Kur’an’a�göre�hüküm�verin�demektir.�Bkz.�En’am�6/114,�Maide�5/48.

12� Muhammed�Tabatabai,� “el-Mizan”,�Tabatabai�Nisâ�59.� ayetini�açıklarken:�Bundan�şunu�
anlıyoruz�ki,�ülulemirin�–kim�olur�olsun-�yeni�bir�hüküm�koymaya�veya�Kur’ân’la,�Sünnetle�
sabit�olan�bir�hükmü�neshetmeye�yetkisi�yoktur.�Aksi� taktirde�konuyu�“Allah�ve�Elçisine�
götürün!”�sözünün�bir�anlamı�kalmaz.”

13� İbn�Hişam,�“Siyer”,�c.�2,�s.�661;�İbn�Sad,“Tabakat”,�c.�3,�s.�182-183.



14� Buhari,�Cihad�109;�Müslüm,�İmara�32,�33;�Kuleyni�“Usulü�Ka¿”,�c.�I,�s.�145.

15� Buhari,�“İlim,�39”

16� Buhari,�“İtisam”,��had.�7269.

17� Sünnet,�Kur’ân’dan�çıkarılan�hükümlerdir.�Buna�hikmet�de�diyebiliriz.

18� Kuleyni,�“Usul-u�Kafî”,�c.�I,�s.�89.
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ƆīĻ ƈĠ ƈó Žý ƇĩŽĤا

ƆīĻ ƈĠ ƈó Žý ƇĨ

19� Zemahşeri,�el-Keşşaf,�7/480;�Razi,�a.g.e.,�10/521;�Taberi,�e.ç.,�12/63.

20 ƆīĻ ƈĠ ƈó Žý ƇĩŽĤا�kelimesindeki� “ ŽĢا”�şekilcisi�malum/bilineni� ifade�eder.�Yani,�sizinle�ahdi� bozan,�
savaşan�Mekke�müşrikleri�kastedilir.�Yoksa,�“ ƆīĻ ƈĠ ƈó Žý ƇĨ”�sözüyle�herhangi�müşrikler�değil.

21� Bkz:�Tevbe�4-10;�Geniş�bilgi� için:�http://www.suleymaniyevak¿.org/bulten/din-anlayisimi-
zi-degistirmeliyiz.html�

22� Buhari,�Zekat,1;�Tirmizi,�İman,1.�

23� Bkz,�Neml,�27/23-33.



24� Buhari,�“Cenaiz”.

25� Devlet,�Güneş�gibi�olmalıdır.�Onun�akidesi�adalettir.�Her�inançta,�renkte�olan�insana�aynı�
yaklaşmalıdır.�(A.�Bayındır).

26� Bkz:�Bakara,�2/286.

27� Çünkü,�ona�başka�alternatif�yani,�müslümanlardan�birini�seçme�şansı�verilmemiştir.�Eğer�
verilip�de�seçmezse,�o�zaman�suçlu�durumuna�düşebilir.�

28� Nebi� (a.s.)�Mekke� fethedildikten� sonra�Kabenin�anahtarlarını� (Abbas� ve�Ali� istemesine�
rağmen)�onun�hizmetçisine�bıraktığı�gibi...

29� Bkz:�Neml,�27/16.

30� Ebu�Bekir’in�Ömer’i�vasiyet�ettiği�gibi.

31� Ali�(r.a.)-ı�Halkın�seçtiği�gibi.

32� Bkz:�Şura,�42/38;�Ömer�(r.a.)-ın�kendinden�sonra�emir�seçmesi�için�görevlendirdiği�8�kişilik�
Şura�heyeti.�

33� Kaynaklarda;�Nebi�(a.s.),�Veda�Haccından�dönerken�yolda�Maide�suresinin�67:�“Ey�Al-
lah’ın�Elçisi!�Rabbinden�sana�indirileni�tebliğ�et:�eğer�bunu�yapmazsan�Onun�elçi-
liğini�yerine�getirmemiş�olursun.�Allah�seni�insanlardan�korur.”�ayeti�iniyor.�Bu�ayet�
indiği�zaman�Hac�kervanını�Kadir�Hum’da�topluyor�ve:�“Men�kuntu�mevlahu�fehuve�Aliyyun�
Mevlahu=Ben�kimin�mevlası�isem�Ali�de�onun�mevlasıdır.”-�diyerek,�Ali’nin�imametini�ilan�
eder.�Ayetin�bu�sebeple�indiği�ve�Resulullah,�“Ümmet�Ali’nin�velayetini�kabul�etmez�ve�din-
den�çıkar,�tehlikesiyle�gizlemiştir,”-�denilir.�Güya�sahabe�de�kendi�aralarında�bu�hadiseyi�
gizlemeye�çalışmıştır.�(Kuleyni,�“el-Ka¿”,�I/289.)�
Aliyyulkari,�“Bunu�böyle�uyduranların�Allah,�iki�yakasını�bir�araya�getirmesin!”�demektedir.�
(Aliyyulkari,�“el-Esrar,�b.7,�s.413.)
Bize�göre,�rivayeti�doğru�kabul�etsek�bile;�“Mevla”�sözünün�kök�anlamı�“Yakınlık”�demektir.�
Burada�Nebi�(a.s.),�Ali�benim�“yakınım,�akrabam”�demekle,�ona�yakınlığını�dile�getirmiştir.�
Kendinden�sonra�yönetici�seçmekle�ilgisi�yoktur.



34� Geniş�bilgi�için�bkz:�Abdülaziz�Bayındır�“Din�ve�Devlet�İlişkileri”.


